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Megszülettek

Szamalovits Áron 2021. 04. 06.
Gábori Botond 2021. 04. 10.
Gurmai Botond 2021. 04. 13.
Péczeli Hanna 2021. 04. 14.
Wágensommer Bernadett 2021. 04. 19.
Sárkány Piroska 2021. 04. 21.
Kocsis Naomi 2021. 04. 26.
Kimberger János Csaba 2021. 04. 27.
Zengl Fanni 2021. 04. 28.

A családsegítő és 
gyermekjóléti szolgálat hírei

Ingyenes jogi tanácsadás
2021. június 21-én, hétfőn, illetve minden hónap 3. hétfőjén 
15–16 óra között ingyenes jogi segítséget nyújt Pergerné 
dr. Bodnár Klára. A jogsegélyszolgálat előre egyeztetett 
időpontban, bejelentkezés alapján vehető igénybe. Érdek-
lődni személyesen vagy az alábbi telefonszámokon lehet: 
06 26 375 143 (iroda), 06 30 560 3038 (ügyvédnő).

Az élelmiszer-adomány közvetítése a piliscsabai rászoruló 
családoknak továbbra is kiszállítás formájában történik.

További információk és hírek:
www.facebook.com/piliscsabaicsaladsegito
06 26 375 143, 06 70 456 5493

Halálos baleset 
Piliscsabán

HÍREKHÍREK

Online koncertek

Újabb programokkal jelentkezik júniusban a MIKK, melynek 
keretében online koncerteken vehetnek részt a zene kedvelői. 
A művelődési ház legújabb programjában helyi zenekarok, 
magyar és nemzetiségi együttesek koncertjei lesznek hall-
hatók és láthatók a MIKK Piliscsaba YouTube-csatornáján, 
illetve Facebook-oldalán. 

Várhatóan több zenei műfaj is képviselteti magát hétről hétre, 
hogy minél szélesebb körnek tudjanak szórakozási lehetősé-
get biztosítani az online térben is.

A szervezők mindenkit szeretettel várnak!

Baj esetén – a 112-es segélyhívó tárcsázása mellett – 
azonnal hívják a 

PILISCSABA NAGYKÖZSÉGI 
ÖNKÉNTES TŰZOLTÓ EGYESÜLETET 
a 06 30 991 3580-as telefonszámon!

Halálos kimenetű közlekedési baleset történt április 25-én, 
vasárnap este Piliscsabán. A Iosephinum kollégium kerítésé-
be csapódott autójával egy ittas sofőr.

Simon Gyula, a piliscsabai polgárőrség alelnökének elmondá-
sa szerint egy Budapest felől közlekedő személygépkocsi 19 
óra 35 perckor a padkára hajtott, áttért a szembe jövő sávba, 
majd az egykori kollégium betonkerítésének ütközött. A 48 
éves, vaszari illetőségű sofőr kiszállt az autóból, majd gyalog 
elindulva, segítségnyújtás nélkül elhagyta volna a helyszínt. A 
Fő úton lakók tartották vissza a rendőrök kiérkezéséig.

A baleset következtében az autóban utasként tartózkodó 44 
éves férfi a helyszínen meghalt. Mint a helyszínelés során ki-
derült, a sofőr, aki maga is komoly sérüléseket szenvedett, 
ittasan ült a volán mögé, az alkoholszonda pozitív eredményt 
mutatott nála. 

A kiérkező rendőrök és mentők munkáját segítve a forgalom-
irányításban a Piliscsabai Polgárőr Egyesület és a pilisvörösvári 
Ligeti Polgárőr Egyesület tagjai, a műszaki mentésben az esz-
tergomi hivatásos és piliscsabai önkéntes tűzoltók segítettek.

Ebösszeírás: még pótolható 
a bejelentés

Az ebtartóknak március végéig kellett nyilatkozniuk a tulajdo-
nukban, illetve tartásukban lévő kutyák adatairól. Akik elmu-
lasztották, június 30-ig még pótolhatják a hivatal felé. 

A piliscsabai kutyatulajdonosoktól eddig 559 bejelentés érke-
zett a hivatalos felhívásra, a NAIH adatbázisa alapján azon-
ban 1642 chippel ellátott kutya van településünkön. A be nem 
jelentett kutyák tulajdonosai első körben felszólító levelet 
kapnak a hivataltól. Ha ezután sem történik meg a bejelentés, 
a kutyatulajdonosok 30 000 forintos állatvédelmi bírságra 
számíthatnak. 

A bejelentést pótolhatják az online elérhető űrlapon, vagy 
beadhatják papíron a piliscsaba.hu oldalról letölthető 
nyomtatványon. Az ebösszeírásról további információ a 
https://piliscsaba.hu/hirek/ebosszeiras oldalon olvasható.

Támogatás 
a rendőrségnek
Piliscsaba önkormányzata a rendőrség napja alkalmából egy 
laptopot adott át Huber András körzeti megbízott részére. 

Az önkormányzat által vásárolt számítógépet, ami a piliscsa-
bai körzeti megbízott napi munkájához és a közterületi ka-
merarendszer felügyeletéhez szükséges, április 28-án adta át 
Farkas András polgármester és Simon Gyula közrendvédelmi 
tanácsnok.

Új fűnyíró traktor
Piliscsaba Város Fejlesztési és Üzemeltetési Intézménye új 
fűnyíró traktort vásárolt, mely településünk füves területei-
nek hatékonyabb és gyorsabb karbantartását segíti majd. A 
traktorhoz tartozékként tolólapátot és hóláncot is vásároltak, 
ezek a havas járdák takarítását könnyítik majd meg a téli hó-
napokban. A traktort és a hozzá tartozó kiegészítőket a vá-
rosüzemeltetés idei költségvetéséből finanszírozták.

Gesztenyefák kezelése
Áprilisban megtörtént a Piliscsaba közterületein lévő gesz-
tenyefák injektálásos kezelése. A módszer, amellyel mintegy 
150 fát kezeltek a városban, a kártékony aknázómoly elleni 
hosszabb távú védelmet biztosítja.

Piliscsaba gesztenyefáit évek óta támadja a Magyarországra 
a kilencvenes években behurcolt kártevő. A korábbi, perme-
tezéssel történő védekezés mellett két évvel ezelőtt alkal-
mazták először az injektálásos módszert a fák védelmére, az 
eddigi tapasztalatok alapján sikerrel. Simon Gyula képviselő 
elsőként foglalkozott a problémával, és két éve ő vetette fel 
az injektálásos kezelés lehetőségét, mellyel eddig több száz 
fát menthettek meg. 2019-ben az első kezelés költségét Pi-
liscsaba Város Önkormányzata és az Együtt a Holnapunkért 
Egyesület lakossági gyűjtésből és civil szervezetek adomá-
nyaiból teremtette meg. Az idei kezelés költségeit az önkor-
mányzat saját költségvetésből biztosítja, melynek összege 
nettó egymillió forint. Egy fa kezelése 8500 forintba kerül, és 
már az első injektálás is több éven keresztül nyújt védelmet. A 
vállalkozó 2 év garanciát vállal rá, de a tapasztalatok alapján 
a kezelést nagyjából négyévenként meg kell majd ismételni.

A jelenlegi injektálásos kezelés a két éve elmaradt, kb. 150 
fát érinti, köztük a Szent László király útján a Klotild tér és 

Wesselényi utca közötti sza-
kaszon, a József Attila utcán a 
gyógyszertár és a játszótér kör-
nyékén, illetve néhány elszórtan 
található gesztenyefát a város 
területén. A védekezést Rich-
novszky Andor növényvédő mér-
nök végezte. Az injektálás haté-
konyságának élő bizonyítéka a 
gesztenyesor korábban kezelt 
és most gyönyörűen zöldellő 
szakasza.

Fotó: Piliscsabai Polgárőr Egyesület

Fotó: PIVI

Fotó: Simon Gyula
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ÖNKORMÁNYZAT

Több mint félmilliárd forintból újulhat meg 
a Pilis csaba városközpontjában található 
Klarissza- ház. A kormány április 30-ai határoza-
tában döntött a vissza nem térítendő támogatás 
odaítéléséről Piliscsaba önkormányzata számá-
ra. A város központjában tervezett fejlesztésről 
Farkas András polgármestert kérdeztük.

Közel 550 millió forint állami támogatást nyert Piliscsaba. Mire 
fordítható ez az összeg?

Eredményes egyeztetéseken vagyunk túl a kormányzattal. A ponto-
san 549 783 000 forint állami támogatást a Klarissza-ház felújítására, 
közösségi tér és vállalkozásfejlesztési központ kialakítására kaptuk. 
Esetünkben ez azt jelenti, hogy egy közösségi irodát fogunk létrehozni 
a bejárattól jobbra lévő traktusban. A vállalkozásfejlesztési központ 
megnyitásával a helyi munkavégzésre találhatnak alternatívát azok, 
akik jelenleg a főváros és Piliscsaba, vagy a régió más városa között 
ingáznak. A településen élőknek újabb munkahelyeket, fejlődő vállal-
kozásokat és egy ikonikus műemléki épületegyüttes újjászületését 
jelenti a beruházás. A központban képzések, inkubációs és egyéb 
programok segítenek majd növelni a térségünkben működő vállalko-
zások versenyképességét, például startup cégek elindítását. A projekt 
támogatása a szükséges digitális eszközbeszerzést is fedezi.

Többször elhangzott már, hogy a Klarissza-ház visszakapja majd ere-
deti arculatát, de honnan tudjuk, hogyan nézett ki régen az épület?

A külső oldalon most egy 100 évvel ezelőtti, a belső homlokzatokon 
pedig több, a XX. század második felében történt átépítés eredmé-
nyét láthatjuk. Azok közül a fényképek közül, amiket fellelhetünk az 
épületről, a századelőn készült fotók mutatják azt a külső megjele-
nést, amit szeretnénk visszaállítani. Ez a XVIII. század végi eredeti 
barokk architektúrát jelenti. Még 2019-ben készült egy felmérés a 
Klarissza-házról több műemléki szakértő bevonásával, aminek kö-
szönhetően megszületett egy több mint négyszáz oldalas műemlék-
védelmi dokumentáció. Ezt vesszük alapul a tervezés során.

Ez építészeti szempontból mit jelent pontosan?

A Templom téri homlokzatnál a barokk nyílásosztást szeretnénk 
visszaállítani. Ugyanígy az udvar felőli homlokzatok esetében azt a 
tornácos, boltíves kialakítást építenénk újra, ami most vakoltan csak 
néhány repedésből sejlik fel. A műemléki szakértők falkutatásának 

köszönhetően egyértelművé fog válni, mennyire gyönyörű tornácos 
udvarház volt korábban a Klarissza-ház. 

Hogy haladnak a tervezéssel?

Elkészült a felmérés, a részletes tervezési program, illetve az előze-
tes látványtervek. Összeségében azt lehet elmondani, hogy míg kí-
vülről a régi barokk formáját kapja vissza az épület, belül egy letisz-
tult, modern arculatot szeretnénk megvalósítani. Továbbá az épület 
előtti, a Templom téri területet és a Klarissza-ház udvarát oly módon 
szeretnénk megújítani, hogy az modern legyen, ugyanakkor illeszked-
jen a XVIII. század végi műemléki környezethez, mindemellett pedig 
szerethető legyen Piliscsaba lakosai számára. Egy műemlék épület 
számára a legszebb újjászületés, ha a helyi kapcsolatokat és talál-
kozásokat segítő közösségi térként funkcionálhat. Még jobb, ha ezt 
önmaga és a térség számára is gazdasági hasznot és hosszú távú 
fejlődést hozó módon tudja megtenni.

Hosszú távon mi az elképzelése a város vezetésének az épület-
együttessel?

Idővel a Bajcsy-Zsilinszky út felől, a zebra irányából szeretnénk meg-
nyitni az udvart, ezáltal átjárhatóvá válna a terület. Gyakorlatilag egy 
olyan térsor jön majd létre a Klarissza-ház udvarával, a Templom térrel, 
a piactérrel és a Csaba-kerttel, ami európai szintű városközpontot ad 
településünknek. Nemrég vendégeket hoztam Piliscsabára, és bizony 
jó érzés volt a Csaba-kerten és a piactéren átvezetni őket a Templom 
térhez, ahol a felállványozott torony mellett mondhattam el, hogy kerül 

Barokk forma, modern funkció

Piliscsaba, 1906 (Országos Széchényi Könyvtár, P1.353) 

vissza rá idén a 170 évvel ezelőtti toronysisak, és hogy újul meg jövőre 
a Klarissza-ház. Bár rengeteg infrastruktúrát érintő feladat áll előttünk, 
a központ tekintetében kezdünk lassan felnőni a városi funkcióhoz.

Mikor kezdődnek meg a munkálatok?

Jelenleg a tervezők és a műemlékkutatók kiválasztása zajlik. Ezt kö-
vetően a nyár folyamán készülnek majd el az engedélyezési tervek, 
azután jön az engedélyezés és a közbeszerzés. Várhatóan januárra 
már meglesz az a vállalkozó, aki a kivitelezést végzi. A beruházás 
még a jövő évben el fog készülni, mivel év végére, 2022. december 
31-éig kell elszámolnunk az összegekkel.

Tavaly 8 millió forintot nyert az önkormányzat a Klarissza-ház 
belső építészeti javításaira. Kapcsolódik egymáshoz a két pályázat?

Természetesen, hiszen a tavaly nyert összegből idén nyáron újul meg 
a Klarissza-ház nagyterme, ami arculatával már a 2022-ben megúju-
ló belső terek hangulatát vetíti előre. 

A Klarissza-ház területén működik a könyvtár és a MIKK intézmé-
nye is. Ezeket is érinti a beruházás?

Érinti, mivel a bejárattól balra lévő területen, ahol korábban vendéglő 
működött, egy étterem-bisztró funkcióval működő vendéglátó helyi-
séget szeretnénk létrehozni. A tervezett étterem egybe lesz nyitva a 
Klarissza-ház nagytermével, így egy fizikailag is összekötött térsor 
alakul ki, ami klubfoglalkozások, nagyobb előadások megtartására 
is lehetőséget ad majd. Emellett bérelhető lesz, tehát rendezvények, 
esküvők helyszínéül is szolgál majd. Terveink szerint olyan vállalko-
zásnak adnánk bérbe az éttermet, amely megfelelő minőségű, ma-
gas szintű szolgáltatást tud biztosítani a piliscsabaiak számára. Azt 
szeretnénk, ha egy egyetemi városhoz méltó étterem jönne itt létre.

Az elmúlt években több épületrész megvásárlására is sor került 
ezen a területen. A Klarissza-ház mekkora része van jelenleg az 
önkormányzat tulajdonában? 

A ’40-es években a termelőszövetkezet tulajdonába került az épület, 
majd a privatizáció következtében rengeteg magánszemély kezébe. 
Gyakorlatilag nem volt gazdája azáltal, hogy sok tulajdonos birtokol-
ta. Már a korábbi polgármester, Gáspár Csaba idején megkezdődött 
az épület egy részének megvásárlása, azóta további részeket vásá-
roltunk fel, így jelenleg az épületegyüttes kétharmadát teszi ki a tu-
lajdonunk. Több mint 100 millió forintot költöttünk erre, amit azért 
kellett megtennünk, hogy az épület egységes tulajdonosi háttérrel, 
az önkormányzat kezében egységes arculattal tudjon megújulni és a 
piliscsabai közélet színteréül szolgálni. 

2014-ben, amikor még polgármesterjelölt voltam, a programomban 
azt fogalmaztam meg, hogy amennyiben a Klarissza-házat megvá-
sároljuk és felújítjuk, akkor az kovászként hathat a teljes település-
központ fejlődésére. Nagyon bízom benne, hogy néhány év múlva 
egy teljesen megújult településközpontban korzózhatunk majd.

Kovács Ildikó

„A Klarissza-ház a barokk Nagytemplom, az előtte álló Nepo-
muki Szent János-szobor és az Uradalmi ház mellett egyike 
Piliscsaba négy, országosan védett műemlékének. A klarissza 
szerzetesrend, melynek már a középkorban is voltak itt birto-
kai, a török kor után visszatelepült Piliscsabára és itt építette fel 
birtokközpontját, mely a gazdasági funkciók betöltése mellett 
fogadóként is működött, kihasználva a Bécsbe vezető út for-
galmát. Az épület a második világháború után a helyi téeszhez 
került, komoly átalakítások és funkcióváltások történtek. Műhe-
lyeket, boltokat, irodát alakítottak ki benne, így gyorsan elvesz-
tette eredeti arculatát.”

(Részlet a Piliscsabai Polgár 2019. júliusi számából)

„1746-ban a csabai kocsmában gyilkosság történt. A forrás ar-
ról is megemlékezik, hogy a kocsma ekkor a budai klarisszák 
tulajdonában volt, így szinte biztos, hogy a máig »Klarissza-ház-
ként« ismert épületről van szó, aminek már ekkor vendéglátó 
funkciója volt. Az épületnek tehát az első bizonyítható építési 
periódusa a 18. század első fele. Ebben az időben építkeztek 
Piliscsabán a birtokos klarisszák, akik jelentős összeget ál-
doztak a piliscsabai birtok kiépítésére és a plébániatemplom 
helyreállítására. Központi, országút menti elhelyezkedése ki-
válóan alkalmas volt a vendéglátó funkcióra. A telek hatalmas 
méretéből következik, hogy egy nagyobb gazdasági egység volt 
itt: a klarisszák birtokközpontja. Ez valószínűleg jól megfért a 

kocsma- fogadó funkcióval, ami újabb bevételi forrást jelentett. 
Erre az időszakra keltezzük az épület vizsgálata során azono-
sított legkorábbi épületrész, a Templom utcai középső szárny 
építését. Ismert részletei alapján valószínű, hogy 1746-ban már 
állt, tehát a falu kocsmája ebben az épületben volt. A hosszú, 
téglalap alaprajzú ház hangsúlyos része a plébániatemplom 
előtti térnek, főhomlokzata jól látszik a kissé jobbra forduló or-
szágútról, így aki Buda felől érkezik, ma is a ház széles kapuját 
látja meg a kanyarban.”

(Részlet a piliscsabai Klarissza-ház 2019-es építéstörténeti tudo-
mányos dokumentációjából)

Piliscsaba utcarészlet (1945 előtt, Zempléni Múzeum, Ltsz.: 0167266)

Piliscsaba utcarészlet (Zempléni Múzeum, Ltsz.: 0167266)
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KULTÚRA KÖRNYEZET

Újra nyitva a könyvtár
Május 11-től újra látogatható a piliscsabai könyvtár. Az ér-
vényben lévő szabályok értelmében az intézményt csak a 
koronavírus ellen védett személyek és a felügyeletük alatt 
álló kiskorúak látogathatják. A koronavírus elleni védettséget 
az oltási igazolvány és a személyazonosság igazolására al-
kalmas okmány (személyi igazolvány, jogosítvány) együttes 
bemutatásával igazolhatjuk, ennek meglétét a könyvtár mun-
katársa ellenőrzi. 

A könyvtár használatára új, átmeneti szabályok érvényesek. En-
nek értelmében a könyvtár területén legfeljebb 2 fő tartózkod-
hat, maximum 15 percig. Az épületben a maszkviselés továbbra 
is kötelező mindenki számára. A könyvtárban a piliscsabai ön-
kéntes tűzoltók minden szombaton 10 órától ózonos fertőtle-
nítést végeznek, emiatt az adott héten visszahozott könyveket 
csak a fertőtlenítés utáni héten adják ki újra. Akik előjegyzett 
könyvre várnak, azokat a könyv beérkezését követően a könyv-
tár munkatársai értesíteni fogják.

Az oltási igazolvánnyal nem rendelkező, 18 évnél idősebb olva-
sók számára a távkölcsönzés lehetősége továbbra is megma-
rad. A könyvtár katalógusát az alábbi linken találják (http://1161.
netlib.hu/katalogus). Itt könnyen ellenőrizhető, hogy a kölcsö-
nözni kívánt könyv(ek) elérhető(ek)-e. A kért könyveket a mun-
katársak összekészítik, majd a csomagot nyitvatartási időben 
lehet átvenni az intézmény bejáratánál. A könyvtár dolgozói azt 
kérik, lehetőleg minél többen válasszák ezt a lehetőséget.

A könyvek felől érdeklődni e-mailben (konyvtarpiliscsaba@
gmail. com), telefonon (06 26 575 399; 06 26 375 355) és a 
könyvtár Facebook-oldalán is lehet.

A Piliscsabai Könyvtár május 11-től 
az alábbiak szerint látogatható:

Hétfő: ZÁRVA

Kedd: 8.00–15.00

Szerda: 9.00–15.00; 
15:00–18:00 csak távkölcsönzés lehetséges

Csütörtök: 8.00–15.00

Péntek: 8.00–13.00

Szombat: 8.00–10.00 
csak távkölcsönzés lehetséges

Több százan vettek részt a várostakarításon
A járványhelyzet miatt egyénileg és kis csoportokban zajlott az 
április 24-én megtartott várostakarítás. Nagyjából 2-300 pilis-
csabai vett részt a kezdeményezésben.

Az idei várostakarításon 8 konténer telt meg hulladékkal, a PIVI 
(Piliscsaba Város Fejlesztési és Üzemeltetési Intézménye) 300 
darab zsákot és 150 pár kesztyűt osztott szét a résztvevők kö-
zött, de sokan saját felszereléssel és zsákokkal készültek. Az 
e-hulladék gyűjtése is nagy tömeget vonzott: a délelőttre meg-
hirdetett gyűjtés folyamán összesen négy hatalmas konténer 
telt meg.

Az eseményen többek között részt vettek a helyi német és szlo-
vák önkormányzat tagjai, a Ferences Világi Rend tagjai, az Egye-
tem utca, Fényesliget, Álomvölgy, Garancstető, Csabagyöngye 
lakóparkok közösségei, a klotildligeti vasútállomás környékén 
élők, és több helyi vállalkozó is.

A városüzemeltetés vezetője, Győri Gábor ezúton is köszönetét 
fejezi ki a résztvevőknek, a városüzemeltetés munkatársainak, a 
hivatal dolgozóinak, a rendőrség tagjainak, valamint Valuska Eri-
kának, a Szent István Pizza tulajdonosának, aki több pizzával is 
támogatta az eseményt.

Sütőolajgyűjtő a szelektív szigeten
Az összegyűlt használt sütőolajat ezentúl az erdészkerti szelektív gyűjtőpont területén kihelyezett konté-
nerbe is leadhatjuk. 

A lakossági használt sütőolaj gyűjtésére alkalmas, 240 literes gyűjtőkonténert a Biotrans Kft. biztosítja a 
város lakói számára. A sütőolajat és zsiradékot az eredeti csomagolásban, PET-palackban vagy egy zárt 
befőttesüvegben lehet belehelyezni a gyűjtőbe. Önteni nem kell, így cseppmentes a rendszer, nem áll fenn 
a kiömlés veszélye. A gyűjtő cég rendszeresen, előre egyeztetett időpontban és igény szerint biztosítja az 
elszállítást és az edények cseréjét.

A Biotrans Kft. ingyenes sütőolaj-begyűjtési pontokkal támogatja azokat az önkormányzatokat, amelyek 
élni szeretnének ezzel a lehetőséggel. A cég minden begyűjtött kilogramm sütőolaj után 25 forint vissza-
térítést ad egy, az önkormányzat által megjelölt szervezetnek (iskola, óvoda, alapítvány, egyesület, kör-
nyezetvédelmi alap), így a környezetvédelmi előnyök mellett a település némi bevételhez is juthat, mellyel 
saját intézményeit támogathatja. Az összegyűjtött olajat 100%-ban újrahasznosítják, a feldolgozás során 
bioetanol készül belőle. A társasházak akár lakóközösségenként is igényelhetnek kisebb, 30 vagy 60 literes 
gyűjtőt. További információt a www.biotrans.hu oldalon vagy az info@biotrans.hu e-mail-címen kaphatnak. 

Fotó: Styevola István

Fotó: PNNÖFotó: PNNÖ

Fotó: Szabó János

A Városi Könyvtár e havi ajánlata
Elérhetőségek: konyvtarpiliscsaba@gmail.com, 06 26 575 399, 06 26 375 355

CINDY WOODSMALL: GYÓGYULÓ LÉLEK

Hannah Lapp, húga telefonhívására, vegyes 
érzelmekkel tér vissza gyermekkora amish kö-
zösségébe. Miután megérkezik szülőföldjére, a 
régi sebek azonnal felszakadnak, amikor talál-
kozik az őt korábban elítélő közösség tagjaival. 
Hannah-nak gyötrelmes döntést kell hoznia: az 

angolok világát választja vagy hallgat az ösztöneire, és visz-
szatér az amishok világához és talán első szerelméhez?

DRAGOMÁN GYÖRGY: FŐZŐSKÖNYV

A Főzőskönyv praktikus és roppant élvezetes 
társ a konyhában a reggelitől az ebéden át a 
vacsorákig, és közben mindenféle hasznos és 
haszontalan dolgot is megtanulhatunk a lezajló 
folyamatokról. Dragomán György mindezeket 

családi történetekbe ágyazva, vicces és komoly novellákkal, 
érzékletes regényrészletekkel körítve rakja elénk.

ANGELIKA LENZ: 
ISMERD MEG A TERMÉSZETET!

A természet végtelen számú felfedeznivalót 
tartogat. A könyv segítségével a kisiskolások 
megismerhetik a különböző élőhelyek – váro-

sok, kertek, rétek, szántóföldek, erdők, folyók, patakok, ta-
vak, tengerek és hegyek – élővilágát. A sokféle növényt és 
állatot bemutató kötet remek segédeszköz lehet a környe-
zeti neveléshez.

WÉBER ANIKÓ: ÖRÖKSZERDA

Ébredtél már úgy, hogy azt érezted, minden 
ugyanolyan, mint előző reggel? Dáviddal pon-
tosan ez történik. Ráadásul mintha senki más 
nem venné észre, hogy az örökszerdában ragad-
tak! A fiú kétségbeesetten nyomozni kezd: vajon 

miért történik ez az egész? Rékával, a szomszéd lánnyal ha-
marosan egy bűnügy kellős közepébe csöppennek.
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Útfelújításról és csatornahálózat-fejlesztésről
Ez derült ki a lakossági kérdőívekből

Piliscsaba önkormányzata az év elején az útburkolat-felújítással és 
a csatornahálózat bővítésével kapcsolatban egy kérdőív segítségé-
vel mérte fel a lakossági igényeket, illetve a lakók fejlesztésre szánt 
önerejének mértékét. Többek között ez az előzetes igényfelmé-
rés is befolyásolja majd, hogy mely utcákban várható csatorna- és 
útburkolat- felújítás a későbbiekben. Cikkünk arról szól, hogy milyen 
eredménnyel zárult a felmérés. A kérdőívek válaszaihoz kapcsolódó-
an Farkas András polgármestert kérdeztük az önkormányzat céljai-
ról, a fejlesztések várható időpontjáról és sorrendjéről.

Visszajelzések száma
Január végéig összesen 226 papíralapú és online kitöltött kérdőív 
érkezett be az önkormányzathoz. Ez elég csekély aktivitás, ugyanis 
Piliscsaba 167 utcájának kevesebb mint a feléből érkezett visszajel-
zés, és a csaknem 2800 háztartás kevesebb mint tíz százaléka élt a 
lehetőséggel, hogy elmondja véleményét, beleszóljon a csatornázást 
és utakat érintő fejlesztésbe. 

A legtöbb kérdőív a Végső, a Veress Péter, a Tamási Áron utcákból, 
a Szent István király útjáról, a Garancsi és Fő útról, az Árok, illetve az 
Erdősor utcákból érkezett. A többi utcából átlagosan három-három 
kérdőívet töltöttek ki és küldtek vissza az ott lakók.

Megkérdeztük Farkas András polgármestert, milyen következtetést 
vont le a visszajelzések számából. „Alkalmat adtunk arra, hogy a 
város lakosai hozzászóljanak, javaslatokat tegyenek, elmondják a 
véleményüket ezzel kapcsolatban, de csak kevesen éltek ezzel a le-
hetőséggel. Annak alapján, hogy milyen elégedetlenkedés tapasztal-
ható a közösségi média platformjain, több hozzászólásra, nagyobb 
tettrekészségre számítottunk. Ennek ellenére a kérdőívek kiértékelé-
se alapján elmondható, hogy a válaszadók többsége pozitívan áll a 
fejlesztéshez.”

Csatornahálózat-bővítés
A kérdőívben szereplő adatok alapján a szennyvíz elszállítása, illet-
ve kezelése 3000 és 300 000 forint közötti költséget jelent évente 
a lakosságnak. A kérdőív azon kérdésére, hogy a lakosság mekko-
ra önrésszel tudja támogatni a csatornahálózat építését (bővítését), 
100 000 és 200 000 forint közötti válasz volt a jellemző, de volt, 
aki azt jelezte, hogy 1-2 millió forinttal is hajlandó lenne beszállni a 
csatorna hálózat fejlesztésébe.

Útburkolat-felújítás
Többen kifogásolták, hogy miért kérdezi meg a városvezetés, van-e 
burkolat az utcában, és milyennek ítélik meg a válaszadók annak 
minőségét. „Pontosan tudjuk, melyik utcák burkoltak. Az utak minő-
sítésére azért volt szükség, mert a város vezetősége tudni szerette 
volna, hogy a lakosok szubjektív megítélése alapján mennyire találják 
rossznak a saját utcájuk állapotát. A válaszokból kiderült többek kö-
zött az is, hogy van olyan utca, ahol a válaszadó nem kérne aszfaltot, 
csak az utca murvás felületét szeretnék jobb állapotban fenntartani” 
– magyarázta a polgármester.

A 226 válaszadó közül 66-an jelezték, hogy van szilárd útburkolat az 
utcájukban. A lakók szubjektív megítélése szerint megfelelő az útbur-
kolat a Deák Ferenc, Kálvária, Kossuth és Temető utcákban, a Fé-
nyesliget sétányon, a Szent László király útján, a Kenderesi, Garancsi 

és Fő úton, valamint a József Attila és Mátyás közben. A legrosszabb 
értékelést a Hársfa, Honvéd, József liget, Kilátó, Nádor erdő, Nagy-
baczoni, Széchényi, Tamási Áron utcák kapták, illetve a Béla király és 
a Szent István király útja, valamit a Fő út egyes szakaszai. 

Az útfelújítással kapcsolatban szintén felmerült a kérdőívben az ön-
rész kérdése. A válaszok alapján a lakosság jellemzően 50 000 és 
500 000 forint közötti összeggel tudná támogatni a munkálatokat. 

Havi részletfizetés
A részletfizetés lehetőségével kapcsolatban a válaszadók fele jelez-
te, hogy jó lenne, ha havi részletekben fizethetné meg az önrészt. A 
megadott összegek között a havi 1000 forinttól a 30 000 forintig min-
denféle számot lehetett találni. A polgármester ezzel kapcsolatban 
elmondta, hogy biztos lesz lehetőség részletfizetésre. Megközelítő-
leg négy évre, nagyjából 50 hónapra lenne szétosztva a hozzájárulás 
összege, ami havonta 7-8000 forintot jelent majd. „Ez gyakorlatilag 
egy tévé- és internetelőfizetés összegével megegyező kiadás lesz a 
háztartásokban” – tette hozzá.

Egyéb megjegyzések
A kérdőív utolsó kérdése a fejlesztéssel kapcsolatos egyéb észrevé-
telek, megjegyzések kifejtésére adott lehetőséget. A válaszok alap-
ján a lakosság egy része az önkormányzat által előre meghatározott 
önrész pontos összegét hiányolta, többen a garanciát emelték ki, 
mint fontos tényezőt. Olyan megjegyzés is akadt, amelyben a lakók 
elmondták, korábban már többször is felújították az utat saját befize-
tésekből, emiatt nem kívánnak hozzájárulást befizetni. A válaszadók 
között volt olyan is, aki korábban már próbálkozott a csatornabe-
kötés megvalósításával, de egyedül és önerőből nagyon drága lett 
volna. Volt, aki minőségi kivitelezőt és felelősséget vállaló ellenőrt, 
munkát, átvevőt szeretne.

„Sok építő jellegű hozzászólás érkezett – tette hozzá Farkas András. 
– A szöveges értékelések alapján azt látjuk, hogy alapvetően pozití-
van állnak a kérdéshez, örülnek annak, hogy foglalkozunk a témával. 
Az emberek többsége konstruktív javaslatokat tett a beruházásokkal 
kapcsolatban: szeretnék azt, ha figyelembe vennénk a fontossági 
sorrendet, és ha a vízelvezetés legalább annyira fontos lenne, mint 
az útépítés. Továbbá szeretnék, ha előbb a csatornahálózat kialakí-
tása valósulna meg, aztán az útburkolat. Természetesen ezekkel mi 
is egyetértünk. Voltak mindemellett felháborodott megjegyzések is, 
amelyek arról szóltak, hogy miért csak most történnek meg ezek a 
fejlesztések.  A válasz: mert az elmúlt hét évben Pest megye még 
nem volt önálló fejlesztési régió, így Piliscsaba nem pályázhatott 
EU-s forrásokra. A csatorna tekintetében a legutóbbi pályázati lehe-
tőség 2010-ben volt, akkor a városvezetőség a szennyvíztelep bőví-
tésére pályázott. Újabb szennyvízzel kapcsolatos fejlesztésekre elő-
reláthatólag a jövő évben lesz lehetőség, melyre ezzel készülünk fel” 
– ismertette a polgármester. Majd kiemelte: „Azért most csináljuk, 
mert mi most irányítjuk a várost. 20-30 éve, amikor ezeket meg kellett 
volna csinálni, nem mi irányítottuk.”

Önrész – jogos vagy sem
Efféle beruházások esetén lakossági hozzájárulás kérése nem számít 
egyedi esetnek, számos településen találkozhatunk ezzel a modellel: 

Solymáron például idén az Ásvány utca tervezett útburkolat-felújítási 
munkálatait szintén lakossági önrésszel kiegészítve valósítják meg. 

A kérdésre, hogy az önrész várhatóan mennyivel fogja terhelni a 
lakosságot, a polgármester azt válaszolta, hogy mind útburkolat, 
mind csatornázás tekintetében nagyságrendileg 300 000 forint lesz 
a lakossági önrész. „Az agglomerációban jellemző, hogy lakossági 
önrész befizetését kérik az efféle beruházásokhoz – tette hozzá –, 
mert másképp nem lehet megoldani. Egyébként más településeken 
az a tapasztalat, hogy sokan az első körben nehezen fogadják el a 
konstrukciót, aztán amikor látják, hogy sorra zajlanak a fejlesztések, 
sok esetben az adott utcák lakói kérik, hogy náluk is megtörténjen a 
fejlesztés.”

Farkas András arról is beszélt, hogy a jelenleg hiányzó fejlesztések 
mind korábbi elmaradások és meggondolatlan döntések eredmé-
nyei: „Tudni kell, hogy Piliscsaba éves költségvetése nagyjából egy-
milliárd forint. Ebből működtetjük az óvodákat, a városüzemeltetést, 
a művelődési házat, az egész hivatalt, a szociális hálózatot, ebből 
finanszírozzuk a parkok karbantartását. A legköltségtakarékosabb 
módon igyekszünk mindent megoldani. Ezeken felül nagyjából száz-
millió forint marad fejlesztésre, ami egy város vonatkozásában való-
jában nagyon kevés. Ezt az összeget pályázatokkal, állami források 
bevonásával próbáljuk megsokszorozni, hozzáteszem, nagyon ered-
ményesen. Ám Piliscsaba az anyagi lehetőségeit tekintve nagyon 
jelentős lemaradásban van, ami nem az elmúlt 5 évnek, hanem az 
elmúlt 30 évnek a hibája. Úgy történtek lakóterület-fejlesztések a ’90-
es évek második felében, hogy senki nem gondolt arra, hogy utakat 
és óvodákat kell építeni, csatornahálózatot és orvosi rendelőt kell bő-
víteni. A mi generációnkra hagyták ennek a pótlását, és bármennyire 
is sokkal szűkebb a mozgásterünk, mi ezt már nem lökhetjük tovább 
a következőre. Már csak azért sem, mert mi is azt szeretnénk, ha már 
a saját életünkben jobb hely lenne Piliscsaba.”

Egymilliárdot is veszthetünk a be nem 
jelentkezők miatt
A polgármester arra is felhívta a figyelmet, hogy a lakóknak egy je-
lentős része – számítások szerint Piliscsaba lakosságának 20-25%-a 
– nem jelentkezik be Piliscsabára, ami szoros összefüggésben van 
az önkormányzat forráshiányával. „Azzal, hogy a lakosság egynegye-
dének nem Piliscsaba a bejelentett lakóhelye, összességében 150-
200 millió forint állami normatívától fosztják meg az önkormányza-
tot évente. Egy ciklus alatt ennek összege akár egymilliárd forintra is 
rúghat. Ebből az összegből fantasztikus utakat tudnánk építeni. Ám 
ha a piliscsabaiak egy része nem veszi komolyan, hogy a központi 
költségvetésbe fizetett adóforintjai a saját települését gyarapítsák, 
akkor nem fogunk tudni egyről a kettőre jutni.”

„Az adottságaink sok mindent behatárolnak – tette hozzá Farkas 
András. – Nem vagyunk iparváros, nem autópálya mellett helyez-
kedünk el, nem vagyunk sem logisztikai, sem ipari központ. A vá-
ros iparűzésiadó- bevétele 200 millió forint alatt van. Más hasonló 
nagyságrendű települések, jobb földrajzi pozícióban ennek akár 
öt-hatszorosát is be tudják szedni. Nálunk erre nincs lehetőség, ezért 
van szükség a fejlesztéshez a lakosság hozzájárulására is. A kérdő-
ívekből egyébként az is kiderül, hogy a válaszadók jelentős része tudja: 
tenni is kell a város érdekében. Akik ezt megértették, azok jobban lát-
ják a strukturális problémákat is, és összefügésekben gondolkodnak.”

A finanszírozás részletei
„A fejlesztéseket több forrásból finanszírozzuk majd: önkormányzati 
és EU-s pályázati forrásokból, illetve a lakossági hozzájárulásokból – 
mondta el a polgármester. – Az idei költségvetésből 42 millió forintos 
összeget tett félre az önkormányzat csatornázásra. Mindenképp úgy 
akarunk nekivágni a fejlesztéseknek, hogy pályázati pénzeket és for-
rásokat is be tudjunk vonni, ezekre azonban jövő januártól lesz lehe-
tőség. Addigra készen kell állnia a lakossági hozzájárulási modellnek 
is. A teljes csatornázási terv kész.”

Farkas András beszélt arról is, hogy a DMRV Zrt.-vel két évvel ez-
előtt történt egy megállapodás, amelynek alapján 30 millió forintot 
kapott a város a csatornahálózat bővítésére. „Ez az összeg is része 
a fejlesztésre szánt keretnek. Egyértelművé vált a DMRV Zrt.-vel 
való egyeztetések során, hogy a szennyvíztelep további fejlesztésé-
re is szükség van a hálózat bővítéséhez. Ismét meg kell említenem 
a ’90-es években történt lakóparkfejlesztéseket, ami egy egész ge-
neráció számára okoz most nehézséget. Újra bővítenünk kell majd a 
szennyvíztelepet, ugyanis a 2010 után történt bővítés gyakorlatilag 
nem ért sokat, alig 10 százalékkal növelte meg a kapacitást. Sze-
rencsére megmaradtak a korábbi medencék a szennyvíztelepen, így 
azok gépesítésével néhány tízmillió forintos beruházással mintegy 
másfélszeresére nőhet a kapacitás, ami várhatóan az egész telepü-
lés szennyvizét fogadni tudja. Ezt a fejlesztést sürgősen végre kell 
hajtanunk.”

A kivitelezés kezdete és ütemterve
Arra a kérdésre, hogy mikor kezdődhetnek a fejlesztések és milyen 
sorrendben, a polgármester így válaszolt: „Előzetes sorrendet már 
meghatároztunk azzal kapcsolatban, hogy melyik utcákban végzik 
el először a munkát. Itt prioritást élvez a településközpont, a Fő út, 
a Garancsi út és vonzáskörzete. Ezt azonban még pontosítani sze-
retnénk, hozzáigazítva a további fejlesztési lehetőségeinkhez. Any-
nyi bizonyos, hogy számít majd, honnan érkezett vissza a legtöbb 
kérdőív. A tervezésnél a hálózati szempont is fontos, tehát nyilván 
olyan utcába rakunk elsősorban csatornát és aszfaltot, amelyik 
csatlakozik csatornához, vagy csatlakozik aszfaltos úthoz. Remé-
nyeink szerint néhány éven belül mindegyik utca el fog készülni.” A 
kivitelezés kezdetével kapcsolatban Farkas András hozzátette: akár 
már idén ősszel is történhetnek beruházások, de nagyobb ütem-
ben a 2022-es év elejétől indul majd be a kivitelezés. „Szeretném, 
ha mindenki megértené, hogy most az elmúlt 20-30 évben történt 
hiányosságokat pótoljuk – fordul a polgármester a lakossághoz. 
– Tehát azt kérem a piliscsabaiaktól, most ne a hibákat keressék, 
hanem drukkoljanak nekünk és egymásnak, hogy együtt minél ha-
marabb meg tudjuk csinálni.”

Piliscsabai Polgár

Véradás júniusban

A véradás időpontja: június 23., szerda, 13.30–19.00
Helyszín: Klarissza-ház
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FEJLESZTÉS NEMZETISÉG

A sportcsarnok felújítása képekben
Zajlanak a felújítási munkálatok 
a piliscsabai Dr. Szepesi Lász-
ló Mezőgazdasági Technikum, 
Szakképző Iskola és Kollégium 
sportcsarnokának épületében. A 
Piliscsabai Polgár fotósa május 
19-én járt a helyszínen.

Megkezdődik a Béthel új 
templomának építése
Új evangélikus temploma lesz Piliscsabának. A templomépítés 
beruházója és kivitelezője a Magyarországi Evangélikus Egyház, 
az épület tervezője Krizsán András DLA, Ybl-díjas építész – tudtuk 
meg Kézdy Péter evangélikus lelkésztől. A templom a Széchenyi 
utca és a Szent László király útja sarkán lévő telken épül majd meg. 

A Béthel Evangélikus Missziói Otthon piliscsabai fatemploma ere-
detileg a németországi Nürtingenben épült 1962-ben. 1991-ben az 
épületet szétszerelve szállították Piliscsabára, ahol újabb harminc 
évet szolgált. Habár az évek során többször is felújították, mára a 
szerkezet elöregedett, ezért a Magyarországi Evangélikus Egyház 
új templom építése mellett döntött. Az új templomnak köszönhe-
tően a piliscsabai evangélikus gyülekezet tagjai mél-
tóbb helyen folytathatják majd hitük gyakorlását. 

Az épület 2020-ban készült látványterve a YouTube- 
on tekinthető meg:

Fotó: Krizsán András

Felhívás támogatásra

Kedves Piliscsabaiak! Tisztelt Támogatóink!

Felújítás alatt áll a piliscsabai római katolikus templom, a te-
lepülés és egyben a főút arculatát meghatározó építmény, a 
helyi hitélet egyik fontos helyszíne. A kivitelezés I. üteme, a 
toronysisak és a főhomlokzat felújítása folyamatban van, a II. 
ütemének, vagyis az oldalhomlokzatok felújításának megva-
lósításához azonban nem áll rendelkezésre elegendő forrás.

A munkálatok befejezése és a teljes külső megújulás érde-
kében adománygyűjtést szervezünk. A pénzadományokat 
a Piliscsaba Római Katolikus Plébánia CIB Banknál vezetett 
számlájára (számlaszám: 10702143-49749706-51100005) 
juttathatják el, elsősorban átutalás formájában, vagy ha nincs 
más mód, személyes befizetéssel valamelyik CIB bankfiók-
ban. A közlemény rovatban, kérjük, minden esetben tüntessék 
fel: „TEMPLOMFELÚJÍTÁS”. A beérkezett összeget szigorú 
elszámolás mellett a beruházás önrészeként használjuk fel. 

Támogatásukat, adományaikat és felajánlásaikat ezúton is 
köszönjük, hiszen csak közös összefogással tudjuk megol-
dani közös feladatainkat! 

Köszönettel a Német Nemzetiségi Önkormányzat és a Pilis-
csabai Római Katolikus Plébánia nevében:

Styevola István  
projektgazda

Trachttag Piliscsabán

A kezdetektől, 2015-től veszünk részt a Magyarországi Német 
Kulturális és Információs Központ, a zentrum.hu szervezésé-
ben a német viselet napján rendezett Trachttagon. Az ese-
mény célja, hogy a nemzetiségi ruhák ne csak ünnepnapokon 
kerüljenek elő, hanem hétköznapjaink részei is legyenek. Akár 
az egész viselet, vagy annak egy darabja is a hagyományain-
kat jelképezi. Legyünk büszkék csodás viseletünkre, legyen a 
hagyomány a mindennapok része. A képeken a Hauck Iskola 
tanári kara és a PNNÖ, valamint a PNKE tagjai.

Bőhm Krisztina
kulturális referens

Szünetel a déli harangszó 

A piliscsabai nagytemplom felújítási munkálatai alatt szü-
netel a déli harangszó. A harangozás kikapcsolásával a tor-
nyon dolgozó munkások hallását kímélik. Április 26-ától így 
egyelőre – vasárnap kivételével – nem lesz hallható a déli 
harangszó, azonban a reggeli és esti 7 órás harangozás to-
vábbra is megmarad.
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PORTRÉ NEMZETISÉG

Versek az életről
Mintegy 2200 vers kézzel írott 

címe sorakozik egy vonalas 

füzetben. Négy verseskötete 

közül a legújabb három 

most jelent meg, ennek 

apropóján beszélgettünk 

id. Drevenka Antallal.

Drevenka Antal írt verset minden piliscsabai látnivalóról, a helyi esemé-
nyekről és szokásokról. Számtalanszor faragott rímeket születés- és 
névnapra, vagy csak úgy kedvességből. Írt életről, halálról, vallásról, po-
litikáról, az életszeretetről és mostanában arról, hogy az időseknek mi-
ért érdemes élni. Minden versét azzal a céllal vetette papírra – ahogy 
ő fogalmaz –, hogy azt a kisember is megértse, hiszen ő maga is az.

Mikor és hogyan kezdett el verseket írni?

A polgári iskola harmadik osztályában, 1944-ben írtam az elsőt. 
Ugyanis amikor a nálam tíz évvel idősebb bátyám hazajött a front-
ról, nagyon sokat mesélt. Például hogy volt egy költő barátja, aki 
mindenféléről írt verseket a fronton. Ez szöget ütött a fejembe, és 
gondoltam, én is megpróbálom. 13-14 éves lehettem, az volt a költe-
mény címe, hogy Járőr vagyok. Háborús vers volt. Megmutattam az 
egyik osztálytársamnak, az meg kikapta a kezemből, és szaladt vele 
a Materhoz, mert az angolkisasszonyokhoz jártam iskolába. Vitte az 
apácának, hogy a Drevenka írt egy verset. Ebből az lett, hogy amikor 
ünnepély volt, mindig szavalnom kellett ezt a verset, sőt még az em-
lékkönyvünkbe is bekerült. Innen indult az egész. Akkor még írtam 
egy-két verset, de aztán hosszú évekig nem. Nem is volt rá időm, csak 
amikor már nyugdíjhoz közel jártam. A TSZ-ben dolgoztam lakatos-
ként, aztán fűtőként is. Mindig hajnalban mentünk, hogy mire a mun-
kások jönnek, addigra már meleg legyen. Ott több lyukas időm lett, és 
gondoltam, megpróbálom a régi mesterséget, a versírást. Ott aztán 
újra írtam pár verset. Ebbe úgy beleszoktam, hogy amikor 1989-ben 
nyugdíjas lettem, utána is korán reggel fölkeltem, mert olyankor jól 
fogott még a „buksi fej”, és akkor tudtam írni erről-arról.

Mitől kap ihletet?

Már senkitől. Nem adnak már nekem puszit, mert öreg vagyok. (nevet)

De ha elmarad a múzsa csókja, akkor minek kell történnie ahhoz, 
hogy tollat és papírt ragadjon?

Én csak egy amatőr költő vagyok, mindig arról írtam, ami eszembe 
jutott; evésről, ivásról, borról és szerelemről is van egy pár versem. 
Viszont a verselésnek nem minden szabályát vettem figyelembe. Azt 

betartottam, hogy rímeljen, és a szótagoknak az egyenlőségét a so-
rokban. Figyeltem arra is, hogy legyen eszmei mondanivaló. A vers-
lábakat azonban nem tartottam be, mert valahogy úgy voltam vele, 
hogy az ilyen magamfajta munkásember, a kisember nem azt nézi, 
hogy milyen formában van megírva, hanem hogy mi van benne. Más-
részt nem is nagyon voltam tisztában ezekkel a dolgokkal, mert min-
dig műszaki iskolákba jártam, géplakatosnak tanultam, meg aztán 
ezt a technikumban sem igazán tanították. A költői hitvallásom is az 
egyszerűség, a munka és az emberség tisztelete, valamint szűkebb 
hazám, Piliscsaba tájainak és történéseinek szeretete.

A piliscsabai rendezvényeken olykor szlovák nyelvű verseket is 
lehetett hallani Öntől. Melyik nyelven ír szívesebben?

Az őseim szlovákok, akik 1720 táján telepedtek le itt és őrizték a ha-
gyományaikat. Amikor 1936-ban iskolába mentem, nem is nagyon 
tudtam magyarul, mert otthon addig csak szlovákul beszéltünk. A 
mai napig anyanyelvi szinten beszélek szlovákul, sőt a feleségem 
is, aki 1999-ben hunyt el, szlovák lány volt. Versírásra mégis ritkán 
adom a fejem ezen a nyelven, ugyanis gyerekkorom óta nagyon 
sokat változott a nyelv, sok új szó született, és én csak a konyha-
nyelvet ismerem, amin nem igazán lehet írni. Viszont nagyon sze-
retem a magyar nyelv szépségét, kifejező erejét. Sok versem szól a 
hazaszeretetről is. A piliscsabai Hősök napján 2000-től, 12 éven át 
minden évben egy-egy új versemet szavaltam a hősiességről és a 
hazaszeretetről.

Mennyit változott Piliscsaba az elmúlt kilenc évtized alatt?

Sokat. A kis faluból város lett. Sok szép új ház épült itt. Én viszont 
még egy olyan házban születtem, ahol a padló föld volt, és nagyon 
szegényesen éltünk. Ráadásul édesapámat korán, hétéves koromban 
elvesztettem. Tanultam és dolgoztam Budapesten, voltam határőr is 
a nyugati határszélen, de mindig itt volt az otthonom. Itt született a két 
fiam is. Nagyon szeretem az erdőt, a Garancsi-tó környékét, a Kopasz- 
hegyet, ahová az unokákkal is sokat jártunk. Igyekeztem nekik minden 
szép helyet megmutatni. Az Ősök parkján fiammal, Antallal sokat dol-
goztunk, hogy ez is szép helyeink közé tartozhasson. 

Hogyan telnek mostanában a napjai? Miről ír?

Már nem bírják a lábaim a munkát, így inkább csak olvasok, kereszt-
rejtvényt fejtek és a sudokut is nagyon szeretem, frissen tartja az el-
mét. 90 éves elmúltam, már írtam mindenről. Most csak akkor írok, 
ha valami príma téma jut eszembe. Persze írtam verset a vírusról, 
illetve a pandémiáról is, aminek jó lenne, ha már vége lenne, hogy 
lehessen újra találkozni a barátokkal, barátnőkkel. Hiányzik a szlovák 
klub is, a pobocskák, és hogy énekeljünk, ugyanis a szlovákoknak 
megvan az a jó szokásuk, hogy mindenről van énekük; kapálásról, 
katonaságról, szerelemről és betegségről is.

Pont mint az Ön versei… De mi a legfontosabb?

Megírtam azt is, hogy nézetem szerint a legcsodálatosabb kincsünk 
az életünk, és a cél, hogy minél tovább őrizzük és megtartsuk. A ver-
seimet is ennek szellemében írom, vagyis hogy az öregek is érezzék 
idős koruk értékét, szépségét, és életkedvet kapjanak még a további 
ittléthez.

OHN

Kisember

Kisember legtöbb földlakó,
Ez szerencse, ez a jó.

A kisember mást nem csinál,
Legtöbbje hasznot produkál.

Csetlő-botló valamennyi,
Mint a Chaplin figurái

És csupa nyim-nyám balkezes
A becsülethez hű kezes.

Egy nyitott könyv a kisember,
Grafikonokon szerepel.
Mutatja őt íves vonal,

Itt együtt hál a számokkal.

Vonják, osztják, hatványozzák,
Vétkeit, hibáit kivonják.

Valamit tesznek kosarába,
Belelátnak a gyomrába.

Ő az örök közkatona,
Minden bajnak ő az oka.
Élete olcsó tömegcikk,
Jó, ha ördögök elviszik.

De az élet munkafrontján,
Ott virít az éremtáblán.

Itt helye szilárd, nem inog,
Erélyt ad a hasznos dolog.

Ereje közösségben van,
– mint sok víz a folyóban
Ha árad, lesz gátat törő –

Eljön a szilaj erő,

Mert néha magára talál.
Összesereglik s áll a bál.
Föld „baj-hajába” beletúr,

Nyomban meglátni, ki az úr.

Május a szlovák 
közösségben
A május mindannyiunk számára a reménységet hozta el idén, 
hiszen azt reméljük, hogy az oltásnak köszönhetően vissza-
kaphatjuk régi életünket. Közösségünk férfi tagjai április utol-
só napján szokás szerint májusfát állítottak Piliscsaba lako-
sai számára. Remélhetőleg mindenki úgy fogadta, ahogyan 
az készült: szeretettel és az újjászületés reményével. Eredeti-
leg hárman készültek a meglepetéssel, de szép kis csapat lett 
a végére. Elsőként köszönjük az óvodások közreműködését a 
díszítésben, majd pedig a lelkes felnőttek munkáját.

A májusfa kidöntésére, tehát a tavasz búcsúztatására május 
29-én, id. Drevenka Antal könyvbemutatója előtt készülünk. A 
könyvbemutatón az első kötetet követő három újabb kötettel 
ismerkedünk meg. Bízunk abban, hogy sok lelkes olvasója 
lesz a Piliscsabához mélyen kötődő költő verseinek, kötetei a 
könyvtárban is elérhetőek. 

Kochnyák István Mi, piliscsabai szlovákok című könyve is 
megtalálható a könyvtárban. A könyv bemutatója augusztus 
14-én lesz a Klarissza-házban, és készül hozzá egy kiállítás 
azokból a dokumentummásolatokból és emléktárgyakból, 
amelyek a könyvből kimaradtak. Azzal a kéréssel fordulunk 
a lakossághoz, hogy aki úgy érzi, szívesen bemutatná vala-
melyik kedves emléktárgyát a kiállításon, jelezze felénk a 
06 70 456 3852-es telefonszámon vagy a www.facebook.
com/Pobocska Facebook-oldalon.

Bízunk abban, hogy a múzsa itt marad, és további szép írások, 
kiállítások, rendezvények öregbítik majd városunk hírnevét.

Hírmondó

Id. Drevenka Antal: Májusfa 
(részlet)

Áll a parkban a májusfa,
lengedezik sok szalagja:

piros, fehér, zöld, meg sárga
tőlük díszes minden ága. 

…
Elsőnek az öröm hangja,

tavasz jöttét magasztalja.
Szívben boldogság rak fészket,

fánk, ennek állít emléket.
A nézése jó alkalom

felfedni, hogy a vonzalom
férfi-női nemek között,
ifjú szívekbe költözött.

…
A levelek összeérnek,

megférnek, mint a testvérek.
Ez nekünk is példa lehet

legyen köztünk is, szeretet.

Fotó: Radó István

Fotó: Radó István
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HELYTÖRTÉNET OKTATÁS

Aki vagyonát a nőnevelésre 
áldozta

Luczenbacher Rita – a fél ország Rita nénije – mindössze 27 éves volt, 
amikor egy gyorsan virágba boruló országos mozgalom, a KALÁSZ 
alapítója és vezetője lett. Élete második felében a nagy műveltségű 
nemesi leszármazott sekrestyés volt Klotildligeten, és egy gyümöl-
csös műveléséből élt.

A belga eredetű Luczenbacher család ősei a XVII. század végén te-
lepedtek le Magyarországon. Az idő múlásával a magyar gazdasági 
életben egyre jelentősebb szerepet játszottak, ennek elismeréseként 
kapta a család a grófi címet. Impozáns kastélyt építettek Szobon, 
melyet később a lazarista rend vásárolt meg, akik ezután oda költöz-
tették az addig Piliscsabán működő teológiai képzést.

A Luczenbacher család 1884-ben Pettenden vett birtokot, ahol a csa-
ládfő – angliai tanulmányutak nyomán – létrehozta Magyarország 
legjelentősebb telivértenyészetét. 1909-ben itt, a pettendi kastély-
ban született Luczenbacher Rita, szülei ötödik, kései gyermekeként. 
Alapfokú tanulmányait magánúton végezte, majd a budapesti Sacré 
Coeur Gimnázium tanulója lett. 1930-ban beiratkozott a bölcsész-
karra, egy évet Londonban is járt egyetemre, mindvégig kitűnő ered-
ménnyel tanult. Utolsó éves volt, amikor véglegesen elkötelezte ma-
gát a falusi lánynevelésnek. 

1934-ben ugyanis Esztergomban részt vett a katolikus nyári egyete-
men, amely a falu felé fordulással, a népi kultúra összegyűjtésének, 
a parasztság felemelésének szükségességével és a falusi lányneve-
léssel foglalkozott. Itt fogalmazódott meg a négyes célkitűzés: hi-
tükben erős, erkölcsükben tiszta, nemzeti érzésükben öntudatos és 
gazdaságilag képzett családanyákat nevelni a falusi lányokból. Eb-
ből a gondolatból bontakozott ki a Luczenbacher Rita vezetésével 
megalakult KALÁSZ mozgalom. Később szintén neki köszönhetően 
Pettenden Katolikus Leányotthon, Bodajkon és Szadán népfőiskola 
alakult. 

Az ’50-es években a rendek feloszlatása, a vallási közösségek felszá-
molása és üldözése idején Rita néni nem folytathatta a KALÁSZ-ban 

végzett közösségi mun-
káját. Régi tanítványai 
és munkatársai révén 
kapott sekrestyési vagy 
betegápolói munkát az 
ország különböző része-
iben, így került a ’60-as 
évek elején Klotildligetre. Több mint 15 éven keresztül látta el itt a 
sekrestyési munkát, rendben tartotta a templomot és foglalkozott a 
ministránsokkal. Zsolnay Béla atya mindig úgy emlékezett rá, mint 
élete nagy támaszára. Óriási műveltsége, teológiai tudása és nagy 
emberismerete segítette a plébánost mindennapi lelkipásztori mun-
kájában. Béla atya élvezte Rita néni szellemességét, kiváló humo-
rérzékét, azt mondta róla: extra dry, nem lehet betelni vele. Sok se-
gítséget kapott külföldi kapcsolatainak fenntartásában is. Rita néni 
több európai nyelvet beszélt kiválóan, így segített a levelezésben és 
a tárgyalásokban is.

Amikor Rita néni Klotildligetre került, velünk szemben vásárolt meg 
egy gyümölcsöskertet. Épület nem volt rajta, ezért a szomszédban 
vett ki albérleti szobát. Hamar barátságba került a tulajdonos házas-
párral – parasztemberek voltak –, minden munkát együtt terveztek 
meg, együtt vitték a terményt a piacra. A férfi, aki jóval fiatalabb volt 
Rita néninél, fejét csóválva mondta sokszor: „Már kinn kapál, amikor 
én felkelek! Jobban ért a gyümölcsfákhoz, mint én!”

Pár év albérlet után kezdett el Rita néni építkezni. Néhány templom-
ba járó férfival, a szomszéd gyerekekkel és saját keze munkájával 
építette fel saját otthonát. Nem akartunk hinni a szemünknek, olyan 
pici ház állt a telken. Amikor látta arcunkon a megdöbbenést, nevetve 
mondta: „Nyáron, amikor kinyitom a nagy ajtót, ez a legnagyobb ház 
a faluban. Az egész kert az én birodalmam.”

Becsukom a szememet, és látom a pici házat a nagy kertben, és 
látom Rita nénit, amint hajlott háttal kiskocsit pakol meg almával, 
és szalad vele az állomás felé. Pestre viszi piacra. Orkánkabát van 
rajta, mindig ugyanaz az orkánkabát. Télen biztosan vesz alá valami 
meleg holmit. A lábán kézzel kötött 
gyapjúzokni és férfi félcipő. Ősz 
haja simán hátrafésülve. Hajlott a 
háta, és amint szalad, a feje mintha 
jóval előbbre lenne a törzsénél…

Idős korában Rita néni betegsége 
miatt a XXIII. János otthonba köl-
tözött. Itt látogatta meg őt 1986-
ban, halála előtt nem sokkal Kal-
kuttai Teréz anya és imádkozott 
betegágyánál.

Farkas Márta
Képek forrása: Luczenbacher Rita, 
a KALÁSZ alapítója, 
vál. dr. Gombos Miklósné, 2009

A KALÁSZ (Katolikus Leánykörök Szövetsége) mozgalom 
1936-ban, a székesfehérvári egyházmegyében indult Shvoy 
Lajos püspök támogatásával, majd az itt elért sikerek után or-
szágos szervezetté vált. Luczenbacher Rita a vezetők számára 
módszertani folyóiratot (Tarisznya), a katolikus leányok részé-
re képes havilapot (Tulipántos Láda) jelentetett meg, valamint 
hittankönyvet, szakácskönyvet és számos más, a mozgalom 
ügyét szolgáló kiadványt. 

A mozgalom 1938-ban, az Eucharisztikus Kongresszuson mu-
tatkozott be először a nagy nyilvánosság előtt. Háromezer lel-
kes leány jött fel ez alkalommal Pestre ősi népviseletben vagy 
szép egyenruhában. A szervezet folyamatosan nőtt, egészen 
1946 nyarán történt feloszlatásáig. 1936-ban 400, öt év múlva 
1400 helyi csoportja volt, 1940-ben 25 000, 1946-ban 100 000 
falusi leány vett részt képzéseikben.

A feloszlatás után a KALÁSZ ingatlanait köztulajdonba vették. 
1949-ig még megpróbálták egyben tartani a plébániai lánycso-
portokat, de a fokozódó terror miatt be kellett szüntetniük tevé-
kenységüket. 

Barátkozom az elmúlással 
Interjú Koller Ferenccel, a Piliscsabai Tanoda ezermesterével

Koller Ferenc eredetileg ezüstműves szakmunkásként végzett, majd 
az egykori Iparművészeti Főiskolán tanult ötvösnek. Ha Tihanyban 
vagy a budapesti Farkasréti temetőben járunk, kültéri szobrait is 
megtekinthetjük.

25 éve él Piliscsabán, azóta főleg fával dolgozik. Az évek során taní-
tott Waldorf-iskolákban, fogadott maga mellé tanítványokat, két éve 
pedig a Piliscsabai Tanoda szépítésébe is belefogott. A Tanodának 
az önkormányzat jóvoltából az erdészkerti ház ad otthont, ami az 
utóbbi időben kívül-belül átalakult. Feri kreativitásának és munkájá-
nak hála, az épület többek között egy TANODA felirattal, fa paraván-
nal, padokkal, kosárpalánkkal gyarapodott, a belső terek pedig sokkal 
otthonosabbak lettek a különböző faelemeknek és kiegészítéseknek 
köszönhetően. Ferivel a Tanodáról, korábbi munkásságáról, tanítás-
ról és alkotásról beszélgettünk. 

Több mint 25 éve élsz Piliscsabán, két éve szépíted a Tanodát. 
Hogy kerültél oda? 

Zsóka lányom két évvel ezelőtt a Tanodában végezte a Waldorf- 
iskolákban kötelező éves munkáját. Zsóka ekkoriban járt Kanadában 
és látta, hogy ott milyen jól működnek a közösségi kertek. Innen jött 
az ötlet, hogy szeretne a tanodásokkal együtt készíteni egy eperpira-
mist. Ez volt az első tanodás projekt, amibe én is besegítettem. Ez-
után Zsóka önkénteskedett is a Tanodában, nagyon jó érzéke van a 
gyerekekhez. Nekem pedig volt egy kis szabadidőm, gondoltam, én 
is eljövök vele dolgozni.  

Tanítottál Waldorf-iskolában, és most is vannak magántanítványa-
id. Hogyan lett az életed része a tanítás?  

A tanítás a saját gyerekeim születése után vált fontossá számomra. 
Vannak olyan dolgok, amelyekről érzi az ember, hogy fontos átadni. 
Szülőként érzékenyen figyeled, hogy a gyerek mire reagál, mire fo-
gékony, és ezt próbálod fejleszteni. A gyerekeim Waldorf-iskolába 
jártak, ahol erős a szülői közösség, hamar kiderül, hogy mihez ért 
az ember. Először helyettesíteni hívtak be egy technikaórára, aztán 
felkértek, hogy tanítsak fémművességet az iskolában. Így indult az 
egész.

Milyen a tanodás gyerekekkel együtt dolgozni? 

A tanításban mindig fontosnak tartottam, hogy én is sok mindent 
tudok tanulni a tanítványaimtól. Átadok valamit, megmutatom, mit 
hogyan kell csinálni, erre a tanítványom megcsinálja másképp. Én 
pedig elgondolkodom rajta, mert lehet, hogy az ő módszere jobb. A 
tanodában más a helyzet. Néhányszor működött a közös munka, de 
a tanodás gyerekek inkább a házi feladat megírására vagy az iskolai 
feladatokra koncentrálnak. Aztán jött a karantén, és egyedül kezdtem 
dolgozni az épületen. Nagyon jó volt lejárni, hallgatni a rádiót, és köz-
ben munkálkodni. Teljes bizalmat és szabad kezet kaptam, én pedig 
nagyon szeretek így dolgozni.

Mi az a munkád, amire a legbüszkébb vagy, ami a legfontosabb 
neked? 

Nem tudom, hogy van-e ilyen. Egy tárgyba sem tudtam besűríteni 
mindent, amit szerettem volna. Viszont szeretek üzeneteket hagyni, 
amivel kapcsolatban volt egyszer egy érdekes élményem. Egy tinnyei 
családnak készítettem bútort, az egyik fiókra írtam nekik egy üzene-
tet. Csak akkor látszik az üzenet, ha kiveszik a fiókot. Nem szóltam 
róla sem a szülőknek, sem a gyerekeknek. A család Veszprémbe köl-
tözött, és a költözés után onnan hívtak fel, hogy megtalálták az üze-
netem. A fáról meséltem nekik, arról, hogy milyen fát használtam, hol 
találtam, hogyan vágtam. 

Hivatalosan ötvösművész vagy, de amióta Piliscsabán élsz, főleg 
fával dolgozol. Miért váltottál?

Szeretek olyan anyagokkal dolgozni, amiket a természet hozott létre. 
Szeretem kihasználni a fa hibáit. Egyes fatípusokra, például a cser-
tölgyre jellemző, hogy ahogy nő az ág, az ágon valahol létrejön egy 
sejtburjánzás, azaz anyagtöbblet. Ez az anyagtöbblet különös formát 
produkál, amit értelmezni próbálok, majd formálgatom, csiszolga-
tom. Ha jobban megnézem, ezekben a tárgyakban gyakran felfede-
zem az elmúlás szépségét. Barátságban vagyok az elmúlással.

Kremmer Magdolna
Fotók: Kézdy-Brózik Vera

A famunkák a piliscsabai Ballus Fatelep és a solymári Grand 
Ács Kft. adományaiból készültek. A virágládát a Papanek ker-
tészet felajánlásából ültettük be. Köszönet a sok támogatásért!
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A Kisgulyán Czövek Andrással, a kihívás ötletadójával találkoztam. 
Épp érkezésemkor startolt el egy öt kislányból álló váltócsapat, akik 
a legrövidebb távot teljesítették. Együtt felsétáltunk a gyerekeinkkel 
a Csemetekerthez, ahol bevártuk a futókat. Séta közben Andrással a 
csapatversenyről, a terveiről és a gyerekekről beszélgettünk.  

Áprilisban hallottam először a Gulyakörről. Bevallom, elsőre nem 
teljesen értettem, miért éppen instant, és mit jelent a terepkörcsa-
lád. Ebben a formában ez a fajta terepfutás egyedülálló Magyaror-
szágon?

Úgynevezett instant körből nagyon sok van. Ezek olyanok, mint egy 
teljesítménytúra vagy futóverseny, azonban az év bármely napján tel-
jesíthetők. Az egyik legismertebb a solymári Szénás Kör. Az instantok 
a járvány alatt, rendezvények hiányában nagyon népszerűek lettek. 
Mi 2019 őszén indultunk a Keszthelyi-hegységben rendezett Vad-
lán terepultrán egy ötfős váltócsapattal, és ez nagyon jó közösségi 
élményt adott. Arra gondoltam, hogy jó lenne többet váltóban futni, 
és ha lehet, nem aszfalton, hanem terepen. Olyan instantot azonban, 
amit váltóban is lehet teljesíteni, nem találtam, így arra gondoltam, 
készítek egyet.

2020 tavaszán kezdtük el tesztelni az 5 km-es kört  a családdal, majd 
bővítettük a résztvevők körét, bevontuk az unokatesókat és a környé-
ken lakó gyerekeket is. Így egyre nagyobb köröket tudtunk  teljesíteni. 
Végül most március végén hirdettük meg, hogy bárki kipróbálhassa.

Jó, hogy említed a Szénás Kört. Úgy tudom, most döntötted meg a 
Nagykör rekordját, ami 75 kilométer hosszú. Nálad mikor „csípő-
dött” be a futás? Mikor érezted azt, hogy bármennyit le tudsz futni, 
és még élvezed is?

Bármennyit azért nem tudok futni, és úgy, hogy közben élvezem is, 
még kevesebbet. 2017-ben, tehát négy éve költöztünk Piliscsabára. 
Feleségem budapesti, én vecsési vagyok. Előtte is futkároztam már, 
de közel sem annyit, mint mostanában. A költözés előtt szempont 
volt, hogy  erdő  közelében lak-
junk,  mivel már azelőtt is so-
kat kirándultunk. Piliscsabán 
rendezik meg minden tavasz-
szal a Pilis Trail futóversenyt, 
ahol 2017-ben  indultam a 23 
km-es távon. Soha nem fu-
tottam még előtte ennyit. A 
végére minden rossz előjött: 
nagyon elfáradtam, görcsölt 
mindenem, éhes voltam, 
szomjas voltam, tehát egy 
nagyon intenzív élmény volt. 
Érdekelni kezdett, hogy ha 23 
kilométert le tudok gyalogolni, 
akkor miért nem tudom lefut-

ni, és elkezdtem egyre hosszabb távokkal kísérletezni.

Miért jobb csapatban futni, mint egyedül?

A váltófutás nagyon jó csapatépítő időtöltés. A közös futás során 
felmerülő akadályok leküzdése és az együtt átélt élmény közelebb 
hozza egymáshoz a csapattagokat. A gyerekeknek is hatalmas büsz-
keséget jelent, hogy egy olyan dologban vehetnek részt, amit egyedül 
nem tudnának teljesíteni. Pont tegnap futottuk le a leghosszabb, 101 
kilométeres kört. Párhuzamosan két csapat is futott. A két nagyobbik 
fiam is velünk tartott, és ők is hozzátettek 20 kilométert. Váltófutás-
nál a csapatból egyszerre csak egy csapattag fut, ilyenkor a többiek 
autóval követik végig a mezőnyt, és a következő váltóponton várják a 
beérkező futót. Közben pihennek, megbeszélik, mi történt útközben, 
ki hol tévedt el, nézik a többi csapatot, hogy hol tart. A gyerekeket 
persze mindig elkíséri egy felnőtt csapattag. 

A legkisebb fiad is velünk tart most, látszik, hogy otthonosan 
mozog az erdőben. Ő is futott már veletek?

Boni most januárban volt hároméves, ő a legfiatalabb teljesítője a 
Pulyakörnek. Már tavaly márciusban teljesített váltóban egy-két rö-
videbb szakaszt, amikor kétéves és pár hónapos volt. A legrövidebb 
szakaszokat már ő is lesétálta. 

A mi családunk még soha nem futott hosszabb távot, csupán 
sétálni járunk az erdőbe. Így is érdemes nekivágni?

Igen, mindenképpen, hiszen futva és gyalog is teljesíthető. A szint-
időket úgy határoztuk meg, hogy futás nélkül, gyalog is be lehessen 
érni időben. A legrövidebb körnél ez a szintidő három óra, ami egy 
kényelmes sétát jelent az erdőben, és közben akár a Jenga-kilátónál 
is el lehet tölteni 10-15 percet. A hároméves kisfiam két óra alatt le 
tudja sétálni. A Pulyakört szerintem bárki tudja teljesíteni.

Nagyon egyedi neveket kaptak a különböző hosszúságú terepkö-
rök. Mi adta az ötletet ezekhez?

A legrövidebb kör 5 kilométeres és 8 ellenőrzőpontból áll. Ez a Pu-
lyakör, ami gyerekekkel is könnyen teljesíthető, ezért kapta a nevét. A 
Marhaton elnevezés a maratonhoz közeli távra utal a 47 kilométeré-
vel. A másik kettőnél kifejezetten szarvasmarhával kapcsolatos szó-
lásokat, szavakat kerestünk. A Tehénfark a leghosszabb kör. Van egy 
szólás, miszerint „messze országot bejárt, mint a tehénfark: egyik 
farpofátul a másikig”. Ez a kör is bejárja az egész Pilist, és még azon 
is túl, ezért lett ez a neve. Végül az Ökörrúgás úgy jött a képbe, hogy 
az meg a többihez képest rövid. Tehát „rövid, mint az ökörrúgás”, szól 
a mondás.

Sejtem a választ, de azért megkérdezem: miért éppen Gulyakör 
lett a neve?

Jól gondolod, a Kisgulya miatt kapta a nevét, mivel az összes kör 
innen indul. Egyelőre ez a start, meg a cél is. Közel van a Klotildliget 

vasútállomás, viszonylag jól lehet parkolni is, valamint van tűzrakó 
hely és padok, ahol akár egy nagyobb csapat is letelepedhet. Az is 
fontos szempont volt, hogy ide gyorsan ki tudok ugrani, ha érkezik 
egy teljesítő.

A leghosszabb kör több települést is érint a Pilis hegységben. 
Ezekről a településekről is el lehet indulni?

Másik helyszínről egyelőre nem lehet indulni, de tervben van, hogy 
esetleg ezt is lehetővé tesszük. A Tehénfark valóban nagyon sok te-
lepülést érint, többek között Piliscsévet, Kesztölcöt, Esztergomot és 
Dömöst. Ha lehetővé tesszük, akkor ezek közül bárhonnan elindulva 
teljesíthető lesz ez a kör.

A gulyakor.hu nagyon részletes honlap, minden körnél olvasható a 
szintemelkedés, a menetidő, a vízlelőhelyek és egyéb jótanácsok. 
A honlapot mikor élesítetted?

A weboldal rögtön az elején kellett, mivel enélkül nem lehet teljesíteni, 
az egészet ezen keresztül kell intézni. Már a kezdetben is az volt a cél, 
hogy ez a nagyközönség számára is készüljön. Aki végigfutja akár a 
legrövidebb szakaszt, az felkerül az oldalon a nyilvános eredménylis-
tára, ahol meg lehet nézni, hogy ki milyen gyorsan teljesítette az adott 
köröket és szakaszokat, és összesen hány  kilométert futott.

Eddig mennyien futottak, beleértve az összes terepkört?

Van a honlapon egy Eredmények/Megtett távok menüpont, ahol az 
összes résztvevő szerepel a lefutott kilométerével. 2020 tavasza óta 
máig kb. 80 ember futott. 

Az oldalon térkép segít abban, hogy merre kell futni?

Többek között az is. A hosszabb körökön ajánlott letölteni a GPX for-
mátumú útvonalat, ami nagyon sokat segít a tájékozódásban és az 
ellenőrzőpontok megtalálásában.

Miért éppen QR-kód, meg pittyentés?

Az ellenőrzőpontokon QR-kóddal vagy a GPS gombbal lehet becsek-
kolni, amit az oldalon pittyentésnek hívunk. A pittyentés szót egyéb-
ként szokták használni futóversenyeken is, amikor kis chippel kell 
pittyenteni vagy csippantani, szintén az ellenőrzőpontokon. Ezért is 
választottuk. A Gulyakör oldalán futás közben is bárki megnézheti, 
hogy eddig ki, mikor és hol pittyentett. Ahogy láthatod te is a tele-
fonomon, a most futó gyerekek a Kisgulyáról indultak, most pedig 
a Százéves fenyőtől tartanak épp a Jenga felé. Azért van szükség 
internetre útközben, mert kell a pittyentéshez, illetve így követni lehet, 
hogy éppen hol tart a csapat. Tehát azt is látni, hogy ki kezdte a kört, 
és hogy most éppen ki melyik szakaszt futja. Ez nagyon hasznos a 
várakozó csapattagok számára.

Az ellenőrzőpontok szándékosan ismertebb helyeken vannak, ahol 
kicsit el lehet időzni?

Többféle szempont alapján választottuk ki a helyszíneket. Egyrészt 
annak alapján, hogy felfedezhessünk szép helyeket, mint például a 

Dévényi Antal-kilátó, illetve egyéb kilátós helyszínek. Másrészt az is 
szempont volt – mivel ez egy váltófutás –, hogy autóval is könnyű 
legyen megközelíteni, legyenek a közelben olyan helyek, ahová a ko-
csival le lehet parkolni. 

Áprilisban, és most májusban is kihívást hirdettél. Hogy sikerült? 
Milyen nyereményekért lehet futni?

Áprilisban váltócsapatoknak hirdettünk kihívást a Pulyakör távjára, 
akkor 18 csapat versengett az ajándékokért. Többnyire piliscsabai-
ak jöttek, de érkeztek Budapestről, Szentendréről és Pilisvörösvárról 
is. A kihívás minden korosztálynak meg volt hirdetve, de elsősorban 
fiatalabbak jöttek. Májusban több kihívás is van. Az egyik ismét a Pu-
lyakörre szól, ahol 6 korcsoportban lehet teljesíteni ezt a távot. Ami 
fontos, hogy továbbra is csak csapatban lehet indulni, egyénileg nem. 
Ezen a távon érmet és a MÁK Cukrászda által felajánlott fagyikupo-
nokat nyernek azok, akik a leggyorsabb csapatként végeznek a hó-
napban. Emellett a 23 kilométeres Ökörrúgáson is van most kihívás, 
ahol szintén a leggyorsabb csapatot keressük. Ott értékesebb nyere-
mények vannak: egyedi tervezésű pólót, bögrét és futókulacsot lehet 
nyerni. Nyárra is tervezünk további kihívásokat, ezeket a Gulyakör 
honlapján és Facebook-oldalán tesszük majd közzé (https://www.
facebook.com/gulyakor.hu).

Ahogy mesélsz róla, érezhető, hogy szíved-lelked benne van 
ebben. Sok élmény és megvalósult terv van a hátad mögött. Mit 
emelnél ki közülük?

Ami a szívem egyik csücske, az a honlapon az Összefutott történetek 
című rész. Ez arról szól, hogy van egy mese, amiből mindenki csak 
annyi betűt lát, amennyi kilométer már összegyűlt az egész Gulya-
körön. Tegnap két Tehénfarkot futottunk a két csapattal, azaz 202 
kilométert, tehát 202 betű hozzáadódott ehhez a történethez. Most 
nagyjából 1500 betű látszik a húszezerből, és azt is meg lehet nézni, 
hogy ki melyik betűt hívta elő a lefutott kilométerével. Ezt a történetet 
nem én írtam, de itt debütál az oldalon. Nagyon kíváncsi vagyok, mi-
kor lesz olvasható a teljes történet.

Kovács Ildikó

Gulyakör
Terepkörcsalád a Pilisben, és azon is túl

Idén tavasszal Gulyakör néven debütált a nagyközönség 
előtt egy váltóban, több lehetséges útvonalon teljesíthető 
instant terepkör, ami egyre több piliscsabai családot és 
gyermeket vonz. 
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SPORT

FÜLBELÖVÉS 
CSECSEMŐKORTÓL!

Orrpiercing-belövés, akár 
az Ön otthonában is. 

Szakképzett vagyok, nagy 
tapasztalattal, bizonyít-
vánnyal rendelkezem.

ELÉRHETŐSÉGEM:
06/20-2-568-564

GYÓGYPEDIKŰR, 
MANIKŰR 

SZOLGÁLTATÁSOK 
AKÁR AZ ÖN 

OTTHONÁBAN IS.

Nagy tapasztalattal 
rendelkező lábápoló 

vagyok. 
Keressen bizalommal!

ELÉRHETŐSÉGEM:
06/20-2-568-564

AJTÓ, ABLAK

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok

3 MILLIÓS ÁLLAMI TÁMOGATÁS 
NYÍLÁSZÁRÓ CSERÉRE

Rövid határidő, kedvező ár! 

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Solymár, Ibolya utca 18.

Tel: 06 20 320 93 99
E-mail: pevdi@pevdi.hu

www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati 
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,  

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok
NÁLUNK AZ ÜGYFÉL AZ ELSŐ!

Rövid határidő, kedvező ár,  
megbízható minőség, szakmai tanácsadás,  

komplex szolgáltatás!

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Mintaterem:   Solymár  •  Tel: 06 20 320 93 99 

E-mail: pevdi@pevdi.hu  •  www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

AJTÓ, ABLAK

DUGULÁSELHÁRÍTÁS

0–24
BONTÁS NÉLKÜL

✔ VÍZVEZETÉK-SZERELÉS
✔ CSATORNAKIÉPÍTÉS
✔ CSŐ- ÉS
  CSATORNATÖRÉS-
  JAVÍTÁS

+36-70/624-20-81

Gabó
duguláselhárítás

PILISCSABAI POLGÁR
Felelős kiadó: Piliscsaba Város Önkormányzata 
XXXI. évfolyam, 6. szám
Főszerkesztő: Sólyom Ágnes
Munkatársak: Gyarmati Lilla, Hajba András, Kovács Ildikó, Lichtneckert Eszter, 
Olasz-Hartyányi Nikoletta
Elérhetőségeink: piliscsabai.polgar@gmail.com, +36 70 866 3289
A júliusi szám lapzártája: június 14.
A szerkesztőség fenntartja a beérkezett nyersanyagok szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. Az újságban megjelenő hirdetések valóságtartalmáért 
felelősséget nem vállalunk.
A Piliscsabai Polgár havonta 2800 példányban, ingyenesen jelenik meg.
Címlapfotó: Szima Roland
Tördelés, nyomdai előkészítés: Szima Roland
Nyomda: Virtuóz Kiadó és Nyomdaipari Kft.
Hirdetésfelvétel a júliusi számba: június 14.

HIRDETÉSFELVÉTEL 
A PILISCSABAI POLGÁRBA: 

piliscsabai.polgar@gmail.com
+36 70 866 3289

Szélesség × magasság

1/1 184 mm × 262 mm 48 000 Ft

1/2 184 mm × 128 mm 24 000 Ft

1/4 90 mm × 128 mm 12 000 Ft

1/8 90 mm × 62 mm 6 000 Ft

1/16 43 mm × 62 mm 3 000 Ft

HIRDETÉSEK

HIRDESSEN 
A PILISCSABAI 
POLGÁRBAN!

Hirdetésfelvétel:

piliscsabai.polgar 
@ 

gmail.com
+36 70 866 3289

Újra versenyben
Május 15-én és 16-án 
végre újra versenyezhet-
tünk! 2019 novembere 
óta nem léphettek ver-
senytalajra a lányok. A 
Nyíregyházán rendezett 
megmérettetésen nem 
voltak hatalmas elvárá-
saink, egyszerűen csak 
azt szerettük volna, ha 
jól érezzük magukat, ha 
újra megtapasztaljuk a 
verseny izgalmát, hogy megmutathassuk magunkat és az új 
gyakorlatokat. Nagyon örülünk, hogy versenyzői létszámunk 
megduplázódott, volt, akinek ez volt az első megmérettetése. 
Rettenetesen izgultak, de szuperül megoldották a feladatot. 
Nagyon büszkék vagyunk rájuk, mindannyian példamutatóan 
dolgoztak.

A résztvevők Farkas Aliz, Fehér Zara, Heizer Léna (UP3), 
Bátaszéki Bettina, Munkácsi Kincső, Rakóczki Réka (UP2TR), 
Blaschek Fruzsina, Kovács Borbála, Sághy Hanna, Skáre 
Csenge (UP2GR) voltak. A csapaton túl egyéniben, aerodance 
versenyszámban is indultak a lányok. 

Köszönjük a felkészítést Katona Enikőnek, Lőcsei Zoltánnak és 
Szauter Zitának. Hajrá PAFC!

PAFC Aerobik

Beindult a szezon
A jó idő beköszöntével 
a sportpályán is fel-
élénkült az élet. Egyre 
több gyermek vesz 
részt labdarúgóedzése-
ken, bővítve az amúgy 
is tekintélyes létszámot 
fiatalabb korosztálya-
inknál. A Bozsik-  tornák 
szüneteltetésével sem 
lankadt a lelkesedés, 
a futballszeretet hétről 

hétre vonzza a kis focistákat az edzésekre. A mérkőzéshi-
ányt edzőink környékbeli csapatok meghívásával igyekez-
tek orvosolni, ennek keretében látogatott hozzánk a Vasas 
Kubala Akadémia és a Pilisvörösvári UFC U11-es csapata is 
egy-egy délutáni edzőmérkőzésre. 

Szerencsére május közepétől újra lehetővé vált a Bozsik- 
programok megrendezése, így május 9-én már két legfiata-
labb korosztályunk, az U7 és az U9 is szervezett keretek kö-
zött bizonyíthatta játéktudását, május 16-án pedig U11-es és 
U13-as csapatunk is pályára lépett Budakalászon.

Felsőbb csapatainknál már korán beindult a szezon, az ősz-
szel elmaradt meccsek sűrű menetrendet szabtak minden 
bajnoki rendszerben szereplő korosztályunk számára, kihoz-
va a maximumot focistáinkból. A legjobban U15-ös csapa-
tunk vette az akadályokat, akik a legjobb négy között jutottak 
be az északnyugati csoport felsőházi rájátszásába, de min-
den csapatunkat dicséret illeti a hősies helytállásért.

Gáspár Zsolt 
PSE elnök

Idősotthonok
Csobánka

Gyönyörű természeti 
környezetben, a Pilis kapujában, 

Csobánkán várjuk lakóinkat 
megújult, családias 

Idősotthonunkban egy-két 
ágyas szobákban, valamint 

mini apartmanokban.

www.irmakidosotthonok.hu
06 30 222 0575

info@irmakidosotthonok.hu
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